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		Abstract

		Arabic Abstract: يعتبر هذا اللقاء مع الشاعر الفلسطيني حلمي الزواتي من أهم اللقاءات التي أجريت معه هذا العام. في هذا اللقاء المتميز، الذي أُجري معه بمناسبة انعقاد الأسبوع الثقافي الفلسطيني في الكويت في الأول من أيار/ مايو 1989، تحدث الشاعر عن عدة قضايا حساسة تتعلق بالواقع العربي والقضية الفلسطينية وأدب المقاومة.

لقد أكد الزواتي صحة ما كتبه الدكتور شاكر مصطفى عنه، حيث أكد في دراسة مطولة عن شعر الزواتي بأن الأخير لا يعرف السياسة ولا تعرفه. لقد رفض الزواتي السياسة بمفهومها المعروف، حيث رفض الانتماء للأحزاب والتنظيمات السياسية، لأن ذلك يفقد الشاعر حياديته، ويجعله آلة في يد السياسيين وصناع القرار. الشاعر الحقيقي في رأي الزواتي أكبر من جميع الأطر والأحزاب.

ثم تحدث عن علاقة الشعر بالسلطة، وقال إن الشعراء المعاصرين ثاروا على المفاهيم البالية التي اعتبرت من المسلمات في وقت سابق. لقد دفع بعضهم ثمنا باهظا لذلك من معاناتهم ودمائهم، فدخل بعضهم السجون واغتيل البعض الآخر. من جهة أخرى، رأى أن هناك شعراء خدعوا الجماهير وتقربوا من الحكام وألصقوا بهم مفاهيم القداسة، مما أفقدهم مصداقيتهم.

القصيدة عند الزواتي مشروع حضاري، وهي رحلة الشاعر من اللاوعي إلى الوعي الكامل، بحيث تكون قادرة على حمل هموم الإنسان وطموحاته إلى عالم أفضل تسوده العدالة والحرية وحقوق الإنسان. ولذلك لا يجوز أن تكون القصيدة مجموعة من الطلاسم والكلمات المبهمة، وإنما معزوفة تريح القلب والعقل، ويفهمها العامل والفلاح والمثقف على حد سواء. 

English Abstract: This discussion with the Palestinian poet Hilmi Zawati is one of the most famous dialogues that were held with him this year. In this extraordinary meeting, which took place on the occasion of the Palestinian Cultural Week in Kuwait, started on May 1, 1989, Zawati spoke about several sensitive issues related to the Palestinian cause and the literature of the Palestinian resistance.

Zawati agreed with what Dr. Shakir Mustafa wrote about him, in his groundbreaking analysis of Zawati’s poetry. Mustafa argued that Zawati is far away from politics in its common sense. He refused to join any political party or organization, as this could affect his impartiality and made him a tool in the hands of politicians and decision-makers. The distinguished poet is greater than all political parties, Zawati claimed.

Zawati also talked about the relationship of the intellectual to power and stated that contemporary poets revolted on the outdated concepts that were considered undisputed. Some of them have paid a high price, and some of them were jailed or assassinated. On the opposite side, there were, and still are, poets who tricked the masses and drew close relations with rulers, which caused them to lose their credibility.

The poem is a civilized project and the poet’s journey from the subconscious to the full consciousness, so that it can carry human concerns and the masses’ ambitions to a better world of justice, freedom, and human rights. Accordingly, the poem should not be a group of talismans and vague words, but rather a symphony that could be enjoyed by the worker and the educated alike. 
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